
نرگس گودرزي

كشتي مديريتي »سازمان بنادر و كشتيراني« 
به گل نشسته است؟

تجارت كالا از مهم ترين بنادر ايران در حالي به كمتر 
از يك درصد رسيده كه اين سازمان هم اكنون گرفتار 

مشكلات مديريتي است
عملك�رد ضعي�ف در هماهنگي ه�اي توس�عه اي، ناتوان�ي در 
پاس�خگويي ب�ه نياز ه�اي روز بن�ادر و عدم تحق�ق برنامه ها، 
سازمان بنادر و كش�تيراني را در يكي از بدترين دوره هاي خود 
قرار داده اس�ت. بررسي ها نش�ان مي دهد حجم ورود و خروج 
كالا از مهم تري�ن بنادر اي�ران به كمت�ر از يك درصد رس�يده 
اس�ت. در بحبوح�ه اي�ن مش�كلات و همچنين اعم�ال جديد 
تحريم ها كه وظيف�ه تدبير و مقابل�ه با آن در وهله نخس�ت بر 
عهده س�ازمان بنادر و كش�تيراني اس�ت، رئيس اين سازمان 
ابتداي بهمن  ماه، اس�تعفا كرده است و اين س�ازمان در شرايط 
كنوني ب�ا سرپرس�ت و به ص�ورت بلاتكلي�ف اداره مي ش�ود!

    
مديرعامل پيشين »سازمان بنادر و كشتيراني« كه آبان۱۴۰۰ با حكم 
وزير فقيد راه و شهرسازي منصوب شده بود، آبان۱۴۰۳ با تأييد شوراي 
عالي سازمان بنادر و دريانوردي براي سه سال ديگر در اين مسئوليت 
ابقا شد اما اول بهمن ماه امس��ال در پي اختلاف با وزير راه و شهرسازي 
استعفا كرد! در پي اين تصميم، فرزانه صادق وزير راه و شهرسازي، معاون 
حمل و نقل سازمان بنادر و دريانوردي را با حفظ سمت به سرپرستي 

اين سازمان راهبردي منصوب كرد. 
اين تصميم در ش��رايطي اتخاذ ش��ده كه هم اكنون س��ازمان بنادر و 
كشتيراني با چالش هاي متعددي روبه رو اس��ت و بر اساس داده هاي 
مرجع جهاني »پ��ورت واچ« ضعيف ترين عملكرده��ا در كارنامه اين 
س��ازمان به ثبت رس��يده اس��ت و انتظار مي رود وزير راه و شهرسازي 
بدون هيچ گونه تعلل و البته تحميل، رئيسي متناسب با استراتژي  اين 

سازمان انتخاب كند. 
   گستردگي وظايف و غفلت خانم وزير از سازماني مهم؟

سازمان بنادر و دريانوردي يكي از سازمان   هاي مهم و تخصصي كشور 
است و حدود 8۰ تا 95 درصد تبادلات تجارت خارجي كشور از طريق 
دريا و بندر و حمل   ونقل دريايي ش��كل مي   گيرد، اما به نظر مي رس��د 
گس��تردگي وظايف وزارت راه و شهرس��ازي كه اخيراً ني��ز در موضوع 
تفكيك اين وزارتخانه بس��يار مورد انتقاد قرار گرفته بود، موجب شده 
است فرزانه صادق براي سامان دادن به اين سازمان اولويتي قائل نباشد 
كه در غير اين صورت رها كردن اين س��ازمان مهم و اداره كردن آن با 

سرپرست حدود يك ماه بلاموضوع خواهد بود. 
سازمان بنادر و دريانوردي به عنوان س��ازماني پيشرو در زمينه جذب 
فعالان اقتصادي بخ��ش غيردولتي مي تواند اقدامات گس��ترده اي در 
راستاي رشد و توسعه مناطق بندري و افزايش حضور سرمايه گذاران 
و فعالان اقتصادي در عرصه خدمات بندري و دريايي و ايجاد صنايع با 

ارزش افزوده انجام دهد. 
اين سازمان در س��ال هاي اخير با هدف بهبود زيرساخت ها و افزايش 
ظرفيت هاي اقتصادي، پروژه هاي متعددي را در بنادر كشور آغاز كرده 

است كه برخي بی ثمر و برخي بلاتكليف هستند. 
مجتبي يوسفي، عضو هيئت  رئيس��ه مجلس شوراي اسلامي پيش از 
اين گستردگي فعاليت هاي وزارت  راه و شهرس��ازي را موجب نگراني 
درباره نحوه مديريت حوزه مسكن، توسعه راه ها، كريدور هاي ترانزيتي 
و اجراي قوانين برنامه اي مانند س��تاد ملي گذر و ترانزيت دانس��ته و 
گفته بود حجم بالاي وظايف و پراكندگي امور، كار را براي وزير دشوار 

كرده است. 
روز يك شنبه 28بهمن نمايندگان مجلس شوراي اسلامي با ۱5۳رأي 
مخالف با كليات طرح تفكيك وزارت راه و شهرسازي مخالفت كردند و 
حالا كه تكليف اين وزارتخانه عريض و طويل به نوعي در موضوع تفكيك 
مشخص شده است انتظار مي رود ساماندهي سازمان بنادر و كشتيراني 

در دستور كار جدي خانم وزير قرار گيرد. 
    »سازمان بنادر« چشم انتظار سكانداري با نگاه جديد

توس��عه بنادر و كريدورهاي ترانزيتي نيازمند ارتقاي س��طح فناوري، 
تقويت هم��كاري با بخش خصوص��ي، بهبود مديريت و ش��فافيت در 
فراينده��اي اجراي��ي اس��ت، همچني��ن ديپلماس��ي اقتص��ادي و 
سرمايه   گذاري   هاي بين   المللي نقش كليدي در جذب سرمايه و تقويت 

توان اقتصادي بنادر دارند. 
تحريم   هاي بين   المللي نيز يكي از موانع توس��عه به شمار مي   روند كه 
نياز به همكاري با كشورهاي همس��و و استفاده از ظرفيت   هاي داخلي 

را برجسته   تر مي   كند. 
با توجه به وظيفه سازمان بنادر و اهميت جذب فعالان اقتصادي بخش 
غيردولتي اين سازمان ضروري اس��ت اين مجموعه هر چه سريع تر از 
بلاتكليفي خارج و سياستگذاري دقيق تري براي رسيدن به اهداف در 

نظر گرفته شده براي آن محقق شود. 
طي سال هاي گذشته يكي از دغدغه هاي اصلي سرمايه گذاران، احساس 

رقابت با سازمان بنادر و دريانوردي بوده است. 
در حالي كه سازمان بايد به    عنوان حامي و مشوق بخش خصوصي عمل 
كند، در سال هاي اخير در بس��ياري از موارد سرمايه گذاران انتقاداتي 
داشته اند كه سازمان به    جاي تسهيل فرايندها، رقيب آنها شده است، 
بنابراين انتخاب مديري كارآمد براي اين سازمان كه به مشكلات واقف 
و برای رفع آنها اهتمام جدي داشته باشد، بيش از پيش در شرايط فعلي 
افزايش محدوديت هاي بين المللي براي تجارت ايران از اهميت زيادي 

برخوردار است. 
تا اينجاي امر، استعفاي رئيس سابق اين س��ازمان در شرايطي كه به 
تازگي براي مدت زمان سه سال تمديد شده بود، شائبه برانگيز به نظر 
مي رسد. اميد است وزير راه و شهرسازي بدون هيچ گونه فشار و تحميل، 

فردي غيرسنجاق شده براي اين سازمان انتخاب كند. 
آنچه از اهميت زيادي برخوردار اس��ت، توجه به اين مس��ئله است كه 
بهره   مندي ايران از بنادر ساحلي متعدد بدون شك موقعيتی استراتژيك 
را براي كش��ور رقم    مي زند و اهميت تجارت جهاني و توس��عه ناوگان 

حمل  و نقل دريايي را دوچندان مي كند.
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 185روز از آغاز به كار دول�ت چهاردهم مي گذرد؛ 
تقريباً به  اندازه نيمي از سال و هر روز براي حل بحران 
مسكن حياتي است چراكه وضعيت مسكن با تورم 
س�الانه 42درصدي و متوسط قيمت 85/5ميليون 
تومان براي هر مترمربع واحد مسكوني در تهران، 
به ويژه در شرايط فقر مس�كن 50درصدي، بحراني 
اس�ت و هر لحظه براي حل اين بحران اهميت دارد. 
در اين شش ماهي كه گذشت، دولت به مسائل فرعي 
مانند انتقال پايتخت و تفكيك وزارت راه وشهرسازي 
پرداخته اس�ت و به نظر مي رس�د فرصت تشكيل 
جلس�ه ش�وراي عالي معماري و شهرس�ازي بيش 
از يك بار فراهم نش�ده؛ جلس�ه اي كه خروجي آن 
كاهش وام ساخت مسكن و تشكيل كارگروه »رفع 
موانع توليد مس�كن« بوده است. به گفته سيدامير 
منصوري، استاد دانشگاه تهران اين چند ماه زمان 
زيادي براي سياس�تگذاري در حوزه مس�كن بوده 
اما دولت درگير مس�ائل فني و فرعي ش�ده است. 

    
عملكرد دولت در حوزه مس��كن را مي ت��وان به وضوح 
بي توجهي به اين مسئله دانست؛ بي توجهي اي كه در 

آمارها و گزارش ها نيز به  خوبي نمايان است. 
از زمان ش��روع به كار دولت چهاردهم، بانك مركزي 
هيچ گزارش��ي از آخرين تحولات بازار مس��كن تهران 
منتش��ر نكرده و تنها آمار موجود، بر مبناي گفته هاي 
كارشناسان است. سخنان وزير راه وشهرسازي نيز بر اين 
بي توجهي مهر تأييد مي زند. درحالي كه قانون جهش 
توليد مسكن دولت را مكلف به ساخت يك ميليون واحد 
مسكوني در هر سال كرده اس��ت، وزير در گفت وگوي 
ويژه خبري از س��اخت ۱/5ميليون واحد در پنج سال 
آينده خبر مي دهد؛ امري كه نقض آشكار قانون است. 

بهزاد عمران زاده، كارشناس مسكن می گويد: »دولت در 
شش ماه گذشته فقط يك جلسه شوراي عالي معماري و 
شهرسازي برگزار كرده است. همچنين در لايحه بودجه 
به مسكن كم توجهي شده و تكاليف قانون جهش توليد 
مسكن و واگذاري زمين در قانون جواني جمعيت هنوز 
نامعلوم است. اين موارد نشان مي دهد دولت چهاردهم 
اراده اي براي حل بحران مسكن و در پي آن، واگذاري 
زمين ندارد.« در مجموع به نقل از كارشناسان به  نظر 
مي رسد آينده مس��كن در دولت چهاردهم، آينده اي 

مبهم و نامعلوم باشد. 
   »آمارهاي گمشده« برنامه ريزي در تاريكي

از آخرين آماري كه بانك مركزي درباره وضعيت بازار 
مسكن منتشر كرده اس��ت، شش ماه مي گذرد. طبق 
گزارش هاي پيش��ين، ميانگين قيمت ه��ر مترمربع 

واحد مسكوني در تهران 85/5ميليون تومان بوده اما 
در اين شش ماه با احتساب تورم نقطه به نقطه مسكن 
و اجاره بها كه بيش از ۳۱درصد بوده است، نبايد انتظار 
داشت قيمت مس��كن در همان متري 85/5 ميليون 
تومان مانده باشد. با وجود گذشت ۱85روز از شروع 
دولت چهاردهم، هيچ آمار جديدي ارائه نش��ده است 
تا بتوان ب��ر مبناي آن سياس��تگذاري كرد. منتش��ر 
نشدن آمارهاي شفاف و به روز كه لازمه تصميم گيري 
و برنامه ري��زي صحيح اس��ت، يك��ي از مصاديق بارز 
بي توجهي به بحران مس��كن به ش��مار مي رود. اين 
بي توجهي نه تنها بر شرايط فعلي تأثير گذاشته بلكه 

برنامه ريزي براي مهار بحران را دشوارتر كرده است. 
   »ركود ساخت وساز« 

پيامد ديگري از بي توجهي دولت به مسكن
ركود در بازار ساخت وساز، پيامد مستقيم بي توجهي 
دولت به برنامه ريزي در حوزه مس��كن اس��ت. ايرج 
رهبر، رئيس انجمن انبوه سازان مسكن و ساختمان 
تهران درباره وضعيت كنوني ساخت وس��از مي گويد: 
»ركود در بازار مسكن از يك سو و كمبود نقدينگي و 

بوروكراسي هاي اداري و برخي دستورالعمل ها از سوي 
ديگر باعث شده است سازندگان و انبوه سازان رغبتي 
براي ساخت مسكن نداشته باشند. ميزان ساخت وساز 
در كشور در سال حتي به زير ۳۰۰هزار واحد مسكوني 
رسيده اس��ت. درحالي كه طبق طرح جامع مسكن، 
سالانه بايد 9۰۰ تا 95۰هزار واحد مسكوني احداث 
شود تا به تقاضا پاسخ داده شود. همين مسئله، تورم 
ركودي ايجاد كرده كه امكان خريد مسكن در تهران 
را كاهش داده است.« اين وضعيت، در كنار نبود آمار 
شفاف، يكي ديگر از نش��انه هاي  بی توجهی دولت به 

بحران مسكن است. 
   »تناقض در آمارها و احتكار زمين« 

مسير بي پايان بحران مسكن
در ماه هاي گذشته، آمارهاي متناقضي درباره زمين هاي 
در اختيار دولت منتشر شده است. محمدباقر قاليباف، 
رئيس مجلس شوراي اسلامي اعلام كرد كه ۱/8ميليون 
هكتار زمين در اطراف محدوده شهرها از سوی دولت 
احتكار ش��ده اس��ت. اين ادعا با واكنش دولت مواجه 
شد و رئيس سابق س��ازمان ملي زمين و مسكن اعلام 

كرد تمامي زمين هاي قابل اس��تفاده براي مسكن در 
اختيار نهضت ملي مسكن است، بااين حال محمدصالح 
شكوهي، كارشناس مس��كن و استاد دانش��گاه علم و 
صنعت، تناقض هايي را از آمارهاي منتشرشده بيان كرد و 
گفت: »از زمين هاي داخل محدوده شهري، تنها 5۰هزار 
هكتار براي نهضت ملي مسكن در نظر گرفته شده است. 
اين يعني بيش از 6۰درصد زمين ها احتكار ش��ده اند. 
 زمين هاي س��ازمان ملي زمين و مس��كن در مجموع

 يك ميليون و8۱۴هزارهكتار اس��ت كه معادل دو برابر 
مساحت كل ش��هرهاي كشور هس��تند.« اين آمارها 
نشان دهنده مديريت نامنظم و بي توجهي به استفاده 
از ظرفي��ت زمين هاي احتكارش��ده و تناقض در ميان 

گفته هاي مسئولان وزارت راه وشهرسازي است. 
از س��وي ديگر، رويكرد دولت باوج��ود اين زمين ها و 
اس��تفاده از آنها براي حل بحران بر بلندمرتبه س��ازي 
تأكيد دارد. طبق ابلاغيه وزير راه وشهرسازي، تمامي 
طرح هاي نهضت ملي مس��كن بايد براس��اس تراكم 
س��اختماني پهنه غالب ش��هري اجرا ش��وند، اين در 
حالي اس��ت كه ظرفيت زمين هاي احتكارش��ده در 

استان هايي نظير كرمان نشان مي دهد اين تراكم سازي، 
غيرضروري است. سعيد شعرباف تبريزي، شهردار سابق 
كرمان توضيح داد: »در استان كرمان حدود ۴۰۰هزار 
هكتار زمين در اختيار س��ازمان ملي زمين و مسكن 
است كه ۳۰برابر مساحت فعلي شهر كرمان است. تنها 
با عرضه يك دهم اين زمين ها مي توان ش��هري جديد 
به وس��عت كرمان ايجاد كرد.« احتكار زمين و اصرار 
بر بلندمرتبه س��ازي، نه تنها بحران مس��كن را كاهش 

نمي دهد، بلكه به تعميق آن دامن مي زند.« 
   كارگروه هاي بي ثمر 

و غفلت از اصل بحران مسكن
با گذشت چند ماه از تشكيل دولت چهاردهم، تنها اقدام 
قابل توجه در حوزه مسكن، تشكيل جلسه شوراي عالي 
معماري و شهرسازي و ايجاد كارگروه هايي مانند »رفع 
موانع توليد مسكن« بوده اما نتيجه عملي اين جلسات و 
كارگروه ها، نه رفع موانع واقعي بلكه كاهش وام ساخت 
مس��كن از 8۰۰ميليون تومان به 65۰ميليون تومان 
بوده است، اين درحالي است كه مهم ترين مانع ساخت 
مسكن، يعني زمين، بارها از سوي نمايندگان مجلس و 

كارشناسان اعلام شده است. 
اسماعيل سياوش��ي، نماينده مجلس تأكيد كرد: »در 
حال  حاضر، مهم ترين مانع س��اخت مسكن در كشور، 
موضوع زمين اس��ت.« مجي��د گودرزي، كارش��ناس 
اقتصاد مس��كن نيز گفت: »ايران  زمين براي س��اخت 
مس��كن كم ندارد، اما انحصار عمدي زمين باعث شده 
است 6۰درصد قيمت مسكن به زمين اختصاص يابد. 
تنها راه خروج از اين بحران، واقعي سازي قيمت زمين از 

طريق شكستن انحصار است.«
راه حل روش��ن اس��ت، اما به نظ��ر مي رس��د وزارت 
راه وشهرس��ازي به  جاي تمركز بر اقدامات عملي، به 
دنبال كارهايي اس��ت كه يا پيش تر انجام ش��ده اند يا 
در شرايط فعلي اولويتي ندارند. از جمله اين اقدامات، 
تفكيك وزارت راه وشهرسازي است كه به گفته غزال 
راهب، رئيس مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي 

هيچ تأثيري بر وضعيت مسكن ندارد. 
به گفته كارشناسان مس��كن، راه برون رفت از بحران 
فعلي عرضه ۱/8ميليون هكتار زمين در اختيار دولت 
است، اما به نظر نمي رسد برنامه اي براي عرضه آنها از 
طرف وزارت راه وشهرسازي وجود داشته باشد. به  جاي 
اين راهكار، تمركز وزارتخانه ب��ر ايجاد كارگروه هاي 
جديد و اقدامات حاشيه اي اس��ت كه نشان از غفلت 
از بحران اصلي دارد. اگر اين روند ادامه يابد، جلسات 
بي نتيجه و سياست هاي ناكارآمد، نه تنها بحران مسكن 

را حل نمي كنند، بلكه به آن دامن مي زنند. 

وزارت راه وشهرسازي سرگرم راهكارهاي تكراري است
 با گذشت 6ماه از آغاز كار دولت چهاردهم، كارنامه وزارت راه وشهرسازي از بي عملي و غفلت در حوزه مسكن حكايت دارد. دولت به جاي تمركز بر عرضه زمين

به مسائل حاشيه اي مانند تفكيك وزارت راه وشهرسازي می پردازد و اصلي ترين راهكار حل بحران را كه عرضه زمين است، ناديده گرفته است

زينب سادات فخرايي
  گزارش يک

بنابر اعلام وزارت نيرو، 
كنتور ه�اي   خبر تع�داد 

هوشمند نصب ش�ده از ابتداي امس�ال تا بهمن  از 
يك ميليون دس�تگاه فرات�ر رفته اس�ت؛ روندي 
پرس�رعت كه بيانگر افزاي�ش 1/6براب�ري نصب 
كنتور هاي هوشمند در سال جاري و در مقايسه با 

مدت مشابه سال گذشته است. 
به گزارش صدا و س��يما، بناب��ر اع��لام وزارت نيرو، 
كنتور هاي هوش��مند برق قابليت اندازه گيري دقيق 
مصرف انرژي، ثبت داده هاي مختلف مربوط به ولتاژ، 
جريان، كيفيت و توان برق تحويلي به مش��تركان را 
دارند و اين مزايا علاوه بر اينكه امكان پايش و مديريت 
بهتر مصرف برق را ايجاد مي كند، همچنين به افزايش 
بهره وري در شبكه توزيع منجر مي شود و در شرايط 
بحراني مانند حوادث طبيعي و حتي در موارد سرقت 

برق نيز امكان نظارت و واكنش سريع را براي صنعت 
برق فراهم مي كند. 

يكي از مهم تري��ن ويژگي كنتور هاي هوش��مند، 
اطلاع رس��اني لحظه اي به مش��تركان اس��ت. اين 
كنتور ه��ا اطلاع��ات مرتب��ط ب��ا مي��زان مصرف 
برق را به ص��ورت لحظ��ه اي به سيس��تم مركزي 
ارس��ال می كنند و كارب��ران مي توانن��د از طريق 
اپليكيش��ن هاي مرتبط، مصرف خود را مشاهده و 
مديريت كنند. اين قابلي��ت نه تنها موجب كاهش 
هزينه هاي اضافي براي مش��تركان مي ش��ود بلكه 
در س��طح كلان نيز به توزيع بهينه بار شبكه برق 

منجر مي شود. 
بر اس��اس اطلاعات موج��ود، تع��داد كنتور هاي 
هوشمند نصب ش��ده امس��ال تا ابتداي بهمن ماه 
س��ال جاري از يك ميلي��ون دس��تگاه فراتر رفته 

اس��ت و پيش بيني مي ش��ود تا پايان سال ۱۴۰۳، 
تع��داد كل كنتور هاي هوش��مند منصوبه به بيش 
از 5 ميليون دس��تگاه برس��د؛ روندي پرسرعت كه 
بيانگر رشد ۱/6برابري نصب كنتور هاي هوشمند 
در س��ال جاري و در مقايس��ه با مدت مشابه سال 

گذشته است. 
در همين راس��تا، نصب 6۰۰هزار دس��تگاه كنتور 
هوش��مند طي س��ه م��اه از آغ��از فعالي��ت دولت، 
نشان دهنده روند روبه رشد و ش��تاب گيري اجراي 
اين ط��رح اس��ت. اين اق��دام، پس از آماده س��ازي 
زيرس��اخت هاي لازم و ب��ا هم��كاري وزارت نيرو و 
همراهي مشتركان، سرعت بيشتري خواهد گرفت، 
همچنين با تأمين منابع مالي موردنياز، برنامه ريزي 
شده است بيش از ۳/5ميليون كنتور هوشمند ديگر 

نيز در سال آينده نصب شود.

افزايش 1/6برابري نصب كنتور هوشمند برق در سال جاري

احمد معينی جم   |   ايرنا

صنعت ليزينگ به  عنوان يكي از ابزار هاي كليدي 
تأمين مالي مي تواند نقش بسزايي در رونق توليد، 
تقويت اقتصاد و توس�عه صنعتي كشور ايفا كند و 
قدرت خريد مصرف كنندگان را ب�الا ببرد، اما اين 
صنعت در ايران براي مصرف كنندگان ناش�ناخته 
اس�ت. از آنجا كه ابزارهاي تأمي�ن مالي در صنعت 
ليزينگ محدود اس�ت، بانك مرك�زي به نوعي در 
پي تدوين دس�تورالعمل جامع در راستاي توسعه 
اين صنعت است كه پيش نويس آن هم تهيه شده 
اس�ت. به نظر وزن محدوديت در صنعت ليزينگ 
س�نگين تر از توس�عه آن اس�ت. قائم مق�ام وزير 
صم�ت در امور بازرگان�ي از تأثير گران�ي بر توليد 
ابراز نگراني مي كند و معتقد اس�ت: در اين شرايط 
يكي از راهكارها براي استمرار توليد به اميد ايجاد 
فضاي بازتر و ادامه حيات بنگاه هاي توليدي، بحث 
اس�تفاده از ظرفيت ليزينگ اس�ت چراكه كاهش 
قدرت خريد مردم به ش�دت تولي�د را تحت تأثير 
قرار داده اس�ت و الان با نگراني اس�تمرار فروش 
و ادامه حيات بنگاه هاي توليدي مواجه هس�تيم. 

    
يكي از مهم ترين نگراني ه��اي دولت كاهش قدرت 
خريد مردم و كاه��ش تقاضاي بازار اس��ت. صنعت 
ليزينگ با تسهيل فرايند هاي مالي براي كسب وكار ها 
و مصرف كنن��دگان مي تواند به  عن��وان يك بازوي 
حمايتي قدرتمند در كنار سياس��ت هاي اقتصادي 

كشور عمل كند.
در ح��ال حاضر 6۳ ش��ركت ليزينگ مج��وز دارند، 
۱۴شركت در بورس فعالند و ۳9 شركت هم در حال 
اخذ مجوز هستند اما ارزش اين صنعت تنها ۴۰همت 

است و براي صنعتي كه در صنعت پول و تأمين مالي با 
5۰سال سابقه كار مي كند، اين عدد ناچيز است. 

سؤال اين است، چرا در اين شرايط به صنعت ليزينگ 
كمتر توجه مي ش��ود؟ موضوع اين است كه بايد ديد 
اين صنعت تا چه حد اهميت داشته و تا چه حد براي 
آن وقت گذاشته شده اس��ت. بعُد و اندازه اين صنعت 
بسيار مهم اس��ت چراكه مي تواند به تأمين مالي در 
كشور كمك كند اما در واقع اين صنعت كوچك مانده 
است. يكي از دلايل محدوديت هاي قانوني براي اين 
صنعت اس��ت و يكي ديگر از دلايلي كه باعث ش��ده 
ليزينگ رشد نكند اين بوده كه نتوانسته است ارتباط 
استاندارد با ذي نفعان خود داشته باشد و اين تعامل 

به وجود نيامده  است. 
فرشاد محمدپور، معاون تنظيم گري و نظارتي بانك 
مركزي در همايش ملي صنعت ليزينگ و تأمين مالي 
با اشاره به كوچك ماندن ليزينگ ها مي گويد: يكي از 
ذي نفعان صنعت ليزين��گ دولت بوده و براي دولتي 
كه به دنبال تأمين مالي توليد است، ليزينگ مي تواند 
ابزار خوبي باش��د. عدم تعامل بين صنعت ليزينگ و 
ذي نفعان باعث شده اين صنعت توسعه پيدا نكند، اين 
در حالي است كه طبق آمار ٧۰ درصد منابع ليزينگ به 
بانك ها مرتبط است و عملًا ۴۰ درصد دارايي ليزينگ 
به طور مستقيم متعلق به بانك هاست و مابقي  هم به 

طور غيرمستقيم به بانك ها مرتبط مي شود. 
وي مي افزايد: اعتبارسنجي در ليزينگ بهتر از بانك ها 

انجام مي شود چراكه در صنعت ليزينگ محل مصرف 
درست و دقيق منابع بسيار جلوتر از منابع بانكي است. 
نقد درباره ليزينگ هاي غيررسمي درست است و در 
حال حاضر ليزينگ هايي ك��ه مجوز ندارند، بزرگ تر 
از صنعت ليزينگ رسمي هم ش��ده اند و توانسته اند 
مقررات را دور بزنند و فض��اي جذاب تر و راحت تري 
را ايجاد كرده اند. معاون تنظيم گري و نظارتي بانك 
مركزي تأكيد مي كند: مباحث فقهي ابزارهاي جديد 
ليزينگ موضوعات خاص خود را دارد اما بانك مركزي 
به دنبال تدوين دس��تورالعمل جامع براي ليزينگ 
است، بايد توجه داش��ت كه در قانون و مقررات وزن 
محدوديت ها براي ليزينگ بيشتر از توسعه آن بوده 
است و در بخش توسعه دست اندركاران و فعالان اين 
صنعت مي توانند كمك كنند، م��ا در بانك مركزي 
مشتاق اين ايده ها هستيم و اندازه صنعت ليزينگ بايد 

به 5۰۰همت برسد و ۱۰برابر اندازه الان شود. 
    مفتح: صنعت ليزينگ بازار مصرف را رونق 

مي دهد
محمدصادق مفت��ح، قائم مقام وزي��ر صمت در امور 
بازرگاني كه در همايش ملي صنعت ليزينگ و تأمين 
مالي س��خن مي گفت، ب��ا بيان اينكه ام��روز يكي از 
مش��كلات كش��ور در بخش توليد گراني قيمت ها و 
كاهش قدرت خريد مردم است، مي گويد: اين مشكل 
به ش��دت بر فعاليت و توليد بنگاه هاي اقتصادي اثر 
گذاشته است و كاهش قدرت خريد مردم به كاهش 

تقاضا منجر مي  شود. وي مي افزايد: افزايش قيمت ها 
به شدت بازار توليد را تحت تأثير مي گذارد و مشكل 
ديگري را بر مشكلات توليد كش��ور اضافه مي كند، 
امروز با توجه به اين ش��رايط بحث فروش و استمرار 
توليد نگراني جدي محس��وب مي ش��ود و با كاهش 

قدرت پول ملي اين مشكل جدي تر خواهد شد. 
قائم مقام وزارت صمت تأكيد مي كند: در اين شرايط 
يكي از راهكارها براي اس��تمرار توليد به اميد ايجاد 
فضاي بازتر و ادامه حي��ات بنگاه هاي توليدي، بحث 
استفاده از ظرفيت ليزينگ است. تاكنون بنگاه هاي 
ليزينگ در خودرو فع��ال بوده اند و باي��د اين نقش 
ليزينگ در بخش لوازم خانگي و مصرفي هم پررنگ 
شود چراكه كاهش قدرت خريد مردم به شدت توليد 
را تحت تأثير قرار داده و الان با نگراني استمرار فروش 

و ادامه حيات بنگاه هاي توليدي مواجه هستيم. 
مفتح مي گوي��د: اگر در راس��تای اس��تفاده از اين 
ظرفيت ليزينگ براي ارگان هاي دولتي پيشنهاداتي 
وجود دارد كه تسهيل كننده باشد، حتماً در اولويت 
وزارت صمت قرار مي گيرد تا اين ابزار فعال شود و 
شرايط حيات بنگاه هاي اقتصادي ادامه پيدا كند. 
پيش از اين بحث ليزينگ براي خريد جهيزيه مطرح 
شده بود و از اين طريق هم مي توان بازار مصرف را 
رونق و هم بازارهاي جديد را توسعه داد، ما هم در 
دولت و وزارت اقتص��اد و وزارت صمت از ليزينگ 

حمايت مي كنيم. 

   معاون بانك مركزي: ليزينگ هاي غيرمجاز 
بزرگ تر از رسمي ها هستند

همچنين كوروش پرويزيان در همايش ملي صنعت 
ليزينگ و تأمين مالي با بيان اينكه صنعت ليزينگ به 
شكل امروزي در ايران نيم قرن سابقه دارد، مي گويد: 
سابقه ليزينگ به سال۱۳5۴ برمي گردد كه نسبت به 
كشورهاي منطقه مانند پاكستان، تركيه، عربستان، 

امارات و عمان سابقه طولاني تري دارد. 
وي مي افزايد: در اوايل دهه8۰ بيش از ۴5۰شركت 
ليزينگ فعاليت داش��تند اما با تصويب قانون تنظيم 
بازار غيرمتشكل در سال۱۳8۳ رشد صنعت ليزينگ 
دچار چالش ش��د و در حال حاضر حدود 6۰شركت 
ليزينگ با مجوز بانك مركزي در حال فعاليت هستند 
و به رغم اين سابقه، به دلايل مختلف ليزينگ در ايران 
ضعيف شده و با توسعه همراه نبوده و جايگاه آن در 

رتبه پايين تر از كشورهاي منطقه قرار گرفته است. 
رئيس پژوهش��كده پولي و بانكي با اشاره به مشكلات 
صنعت ليزينگ گف��ت: عمده دلايل اي��ن موضوع به 
نبود ش��ناخت كافي از اين صنعت در بين متوليان و 
تصميم گيران اقتصادي، عدم اطلاع رساني كافي از فوايد 
و مزيت هاي اين صنعت در برآوردن نيازهاي اقتصادي 
خانوارها مانن��د كالا و مس��كن و بخش هاي مختلف 
اقتصادي تولي��دي، خدماتي، كش��اورزي و صنعتي 
برمي گردد. پرويزيان مي گويد: بر اساس گزارش بازار 
ليزينگ جهاني منتشرشده در سال2۰25، اندازه بازار 
ليزينگ در سال هاي اخير به شدت رشد كرده است، 
به طوري كه از۱89۰/8۳ ميليارد دلار در سال 2۰2۴ 
به 2۱۰۰/٧8ميليارد دلار در سال2۰25 با نرخ رشد 

مركب سالانه ۱۰ درصد رشد خواهد كرد.

بانك مركزي پيگير تدوين دستورالعمل صنعت ليزينگ
قائم مقام وزير صمت در امور بازرگاني: نگران اثرگذاري گراني بر توليد هستيم

آگهي دعوت از سهامداران شركت تعاوني منحله مسكن مهرگستررشت به شماره ثبت 13298 و شناسه ملي 10840107116

جهت تشكيل مجمع عمومي عادي به طور فوق العاده نوبت دوم

بدينوسيله از كليه سـهامداران شـركت دعوت  مي شـود تا در جلسـه مجمع عمومي عادي به طور فوق العاده نوبت دوم روز دوشنبه  مورخ 
1403/12/13 از ساعت 15 الي 16:30 عصر در محل رشت – خيابان رسالت – كانون بسيج – سالن آمفي تئاتر حضور به هم رسانند. 

ضمنا به اطلاع مي رساند كه به موجب ماده 19 آيين نامه نحوه تشكيل مجامع عمومي, تعداد آراء وكالتي هر عضو و غير عضو تنها يك راي خواهد 
بود و اعضاي متقاضي اعطاي نمايندگي مي بايست به همراه نماينده خود بعد از انتشار آگهي در محل شركت تعاوني حاضر تا پس از احراز هويت 

و تاييد وكالت, برگه ورود به مجمع را دريافت نمايند.
دستور جلسه مجمع عمومي عادي به طور فوق العاده:

1.گزارش هيئت تصفيه در خصوص عملكرد دوره مسئوليت
2.تصويب صورت هاى مالى سال 1401 و 1402

3.تمديد مدت هيئت تصفيه
4.تصويب بودجه پيشنهادى سال 1404 
هيئت تصفيه تعاونى مسكن مهر گستر رشت5.تصويب قيمت تمام شده واحد مسكونى

تاريخ انتشار: 1403/11/29
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